
DE ILLEGALEN

Hiermee stuiten wij op een tweede probleem. Er waren honderdduizenden
onderduikers die door talloze organisaties, van zeer kleine tot de grote
Landelijke Organisatie toe, in talloze gezinnen ondergebracht waren of die
zich met hulp van die organisaties op vaste 'eigen' adressen (men denke aan
het 'achterhuis' van de familie Frank) of tijdelijk in geheime kampen schuil-
hielden. Hoeveel gezinnen .zijn dat geweest ? Wat de hulp aan de vijf-en-
twintigduizend Joodse onderduikers betreft, was onze schatting dat die
onderduikers korte of lange tijd opgenomen waren in een aantal gezinnen
dat wellicht van dezelfde orde van grootte was. En die niet-Joodse onder-
duikers? Aan het einde van de bezetting waren het er meer dan driehonderd-
vijftigduizend. In hoeveel gezinnen verbleven zij toen? Honderdduizend?
Tweehonderdduizend? Wij weten het niet en het zal ook nooit vastgesteld
kunnen worden. Voor onze becijfering van het aantal illegale werkers is dat
geen nadeel, want hoewel door die gezinnen, voorzover hebzucht geen rol
speelde, ontwijfelbaar illegaal gehandeld werd, zouden wij diegenen wier
hulp aan onderduikers niet verder ging dan het verlenen van huisvesting,
niet als 'illegale werkers' willen aanduiden: zij hadden, zou men kunnen
zeggen, aanraking met illegale groepen, maar maakten er geen deel van
uit.
En de onderduikers zelf? Als zodanig verrichtten zij geen illegaal werk -

wèl was hun gehele bestaan illegaal en wèl deden zij de vijand afbreuk
doordat zij zich aan zijn greep onttrokken hadden. Het lijkt ons evident dat
elke onderduiker in en door zijn onderduik verzet bood - dat zouden wij
zelfs willen volhouden in die gevallen waarin opgeroepenen voor de arbeids-
inzet het risico van de onderduik (onderduikers waren strafbaar) geringer
achtten dan het risico van het verblijf UI door de Geallieerde bombarde-
menten geteisterde Duitse steden. Die onderduikers mag men evenwel,
wanneer zij in hun onderduik passief bleven, niet als illegale werkers aan-
duiden.

Illegale werkers

Hoeveel illegale werkers zijn er geweest?
Wij willen vooropstellen dat nauwkeurige cijfers niet bekend zijn. In

tegenstelling tot andere landen, waaronder België en Frankrijk, is het in ons
land na de bevrijding niet tot een officiële registratie van illegale werkers
gekomen. Dat is niet zo vreemd. Vele, misschien wel de meeste illegale
werkers stonden na de bevrijding op het standpunt dat zij niet meer dan hun
plicht gedaan hadden, en voelden er niets voor, aan enige registratie van


